
нансовой и денежной политики налогового законодательства право­
вой базы и государственного контроля). 

Китай реализует коннретные меры по стимулированию притока 

ивостраввых иввес•гиций: снижение с•гавки подоходного налога, предо­

ставление таможенных льгот низкопроцентного или субсидированного 

кредита. Решению этой задачи способствует значительный потенциал 

внутреннего рывка в Китае . 

Благодаря стабильной политической ситуации, быстрому развитию 

китайсJСой экономики, высоJСому JСачеству и низJСой стоимости ра.бочей 

силы (среднегодовая заработная плата в 2013 г. составила 8302 дол. 
США) Китай стал привлекателен дл.я многих иво транн:ых фирм в том 

числе для JСрупвых международных JСомпа.вий, таJСих JCaJC •Моторол­

ла , •Интернейшвл бизнес мэпn1нс компа.ви •, •джеверал электриJС •, 

сДюпон • , сХерокс• «Эксон петролеум компави•, •Макдональде• из 
США, оМацусита•, •Мицубиси•, оМицуи буссан+ из Японии немец­
ких фирм оСимевс• оФольксвагенt, 0Люфтгавз1н и ~Даймлер-Бенц•, 
итальянской cTPC t швейцарских. сШивдлерt и сСиба-Гейгсt фран­

цузской •Ситроен•, 1<авадской •Поре телекоммувикэйш:н + о Филипе+ 
из Голландии сингапурской фирмы оСавьдэ• английской •Шелл-., 

сЧатю1 ~ из Таиланда и т.д. 
Приток иностранных инвестиций в Китай устойчиво растет, дос­

тигнув в 2014 г. оJСоло 120 млрд дол. США. КитайсJСа.я экономика 
впервые демонстрирует больший объем инвестиций, чем американ­

ская. Приток ивостравных инвестиций в США достиг пика в 2011 г., 
составив 180 млрд дол. В настоящее время основными иввесторами в 
китайскую экономиJСу являются Гонконг, Тайвавь, Япони.я, США и 

Корея. 

К. Б. Мурадян, магистр экон. наук 
БГЭУ (Минск) 

ТНЕ MODERN СОNСЕРТ OF COМPETITIVENESS 
AND COMPETITION 

Науке известно ;111-т:жество определеt~ии 1сопкурептоспособпости. 

В целод, копкурепт.оспособ пасть JliйЖttO описать как процесс про­

изводства проду1еции высо1сого качество либо же оказалия услуг луч­

ше, •teAt у своих 1сопкуретипов, и реализации па, рыпке по отпосительпо 

пиз1еой цепе. Опиюсительпо пиз1сой цепы Aioжno добu.ться при no,1toщu, 

разпых ипстру,1tептариев (na.npu.;1iep, со1сра.щепие себестоu.11tости, u.з­

.11~епение курса ttационал.ьной валюты и т.д.). Успеш1ш.л. реа.лиза.ци.я. 

да.ппых .11iep .11~ожет приносит1> с трапе высо1сие дивиде1tды, а также 

сделать ее л.идеро.11t в определеппо,1t сег .. 1tепт.е па .11шровоJ1t рын1се това­

ров и услуг. 
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TJ1ere are m811y defiilitioнs of competitiveнe s exist. Ь1 geпeral, c0111-
petitive11ess са11 describe produce well tl1a11 otl1ers, sell it at law price анd 
you are t l1e first. Competitiveness of а country is attractiveness of pro­
duced goods апd services. IJ)d 11stтia.J competitiveпess is attractiveпess of 
country actiпg iI1 tlшt sector. It is а concept refeпiпg to relative positions. 
Ан Шustratioн of t l1e complexity of t 11 e сонсерt is fouнd iн tl1e followiнg 
staterneнt: 

•Tl1e proЫem of iI1terпatio11aJ competitive11ess Iнi.s Ьееп defiI1ed in 
Ыgbly divei·se ways. ТЬеsе definitio11s (a11d t l1e proposed solutions to t11e 
proЫern) are partially i11co11siste11t, a11d tlюrougbly co1ifusi11g to most aca­
demics politicia11s, policy-makers, ашl busi.нess mю1agers . Tl1ere is good 
reason for this coпfusion. TJ1e collection of proЬ!ems a.Jluded to, as ocom­
petitive11e. s • is gem1i11ely complex. Disagt·eemeнts freque11tly оссtп поt 
опlу at tЬе level of empirica.J effects апd of policies, but a.Jso iI1 t l1e very 
defiнitioн of tl1e proЫem. Well-iI1te11tio11ed ащl rеаsонаЫе people fiнd 
t11emselves ta.Jking at cross purposes· sometimes it almost seems tl1ey are 
addressillg differeпt subjects• ГSрепсе апd Пa.zard: Iпternatioпal Com­
petitiveпessl-

Tl1ere are two eoнcepts: the tec/шical leuel а{ praductian алd qualUy о{ 
p1·oducts as а braader- concepl. 

Product quality could Ье expressed matl1ematically Ьу t11e level of qual­
ity. Level of pi·oduct quality - t11e rela.tive cl1aracteristics of the product, 
based on а comparison of t 11e va.Jues of the iпdicators cbaracteriziпg tbe 
teclшical, aestl1etic ю1d eI·go11omic perfection complex reliability алd 
safety of t l1e prodнcts evaluated t 11e baseliпe va l11es of iнdicators. Baseliпe 

values of quality iпdicators 118s а basic model for wЫcl1 is to Ье adopted do­
mestic or foreigн aua.log11e of t11e lligl1est quality at а giveн ti.шe. 

Assessmg t11e level of product qнality - а set of operatioпs, includiпg 
t l1e selectio11 of tl1e estiinated r a11ge of quality iI1dicators of prod11cts, 
tЬе val11es determillatioп of tЬese Шdicators iI1 assessing tl1e q11ality of 
products. 

Tl1er e are two co11cepts: ftl1e compю1y's competitiveness• and •com­
petitiveness of tЬе goods ~ . Tl1e competitive11ess of tl1e enterprise is 
t l1e ability of busiI1esses to procluce competitive products due to its aЬil­
ity of effectively use the fiнauci.a.l, iнdustrial ю1d employment poten­
tial. ТЬе competitiveпess of goods meaпs, the tota.lity of its quality алd 
cost cl1aracteristics, wblcl1 provides meet t l1e specific 11eeds of t l1e buyer 
ю1d is beneficia.J for t l1e buyer differs from siinilar products of competi­
tors. 

ТЪе teclшical level of productiш1 is а base of price competitioп in the 
market; meai1wblle t l1e q11ality of procl11cts is base for 1юn-price competi­
tio11 . Price competitio11 iI1cl11des mю1у factors . Amoнg t l1em pro<luctioн 
costs, excl1a11ge r ate and delivery costs. Differeпces in ехс11Впgе rate could 
make p1·oduct гelatively cl1eaper. Noн-price coп1petitio11 ratl1er difficu.lt to 
measure. It selects items from tl1e same series make it шоrе attractive. 
It iпcludes q11a.lity, desigн апd i1111ovatio11s. 
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Тl1е Five Forces rnodel of МicJ1ael Porter (1980), wblch is based 011 tJ1e 
industrial organization tЬeory, is strategically orieпted. Porter' s diamond 
foc11ses 011 competition betweeп co1шt1·ies witJ1i11 а macro-eco110mic coнtext 
(Porter, 1990). Its foundations are based 011 the causes for differeпces iп 
prod11ctivity of compauies. Porter's approacl1 recog11izes quaнtitative as 
well as q11alitative variaЬles. In practice, шалу qualitative variaЬles are 
poorly availaЫe or iнsufficiently comparaЫe betwee11 co1шtries . 

TJ1e five forces cleteпni11e industry profitability because t l1ey influeпce 
t l1e prices costs ю1d required i11vestme11 t of firms iн а11 iнdustry - t11e el­
ements of return 011 investment. Buyer power iлflueпces the prices t J1at 
fi1+m cat1 charge. Тl1е bargainiнg power of suppllers deternUпes tlie cost of 
raw inaterials ю1d otJ1er inputs. The i11te11sity of rivalry i11flue11ces prices 
as weU as tJ1e cost of competiлg in areas sucl1 as plaпt, product develop­
me11t, a.dvertisiпg, апd sales force. Tlie tlн·eat of e11try places а limit 011 
prices, алd sЬapes t l1e investineпt required to deter eпtrants. ТЬе strengtJ1 
of eacl1 of five competitive forces is а fw1ctio11 of iнdustry structure or t.he 
ш1derlying economic and teclmioal ol1aracteristios of an industry fМicbael 
Е Porter: Competitive advю1tage - C1·eati11g ю1d S11staitu11g Superior Per­
formance]. 

BCG fouнder Bruce He11derso11 geнeralizetl observatioн as tl1e Rule of 
ТЬrее a11d Four: а staЫe market wiU 110t Ьаvе more tJ1an tlпee significaпt 
competitors, юid t J1e largest competitor will Ьаvе 110 more tl1an fo1rr times 
tl1e market sЪare of tJ1e smallest. If tЫs rule is true, it implies t l1at: 

• if t l1ere is а larger 111m1ber of competitors, а sl1akeo11t is inevitaЫe; 
• sщ·viving rivals will l1ave to g-row faste1· t11ал tl1e market· 
• event11al losers will J1ave а нegati ve casl1 flow if t l1ey attempt to grow; 
• а11 except the two largest rivals will Ье losers; 
• tl1e definitioп of wlшt coпstitutes the 4market• is strategically im-

portant. 
Barriers to eнtry arise from severaJ so11rr,es: 
1. Goverшneнt creates barriers. 
2. Patents and proprietary knowledge serve to restrict eпtry into ал iп-

dнstry. 
3. Asset specificity i11ЫЬits e11try i11to а11 industry. 
1. Orgaпizational (Internal) Ecoпomies of Scale. 
Tl1e existence of sнcl1 ап есопоmу of scale creates а baпier to eпtry . 

Tl1e greater tl1e differe11ce betwee11 i11dustry МЕS анd eнtry шLit costs the 
greater the barrier to entry. So iпdustries witl1 higl1 МЕS deter епtту of 
small, start-up lшslнesses. То operate at less tl1ю1 MES tl1ere mнst Ье а con­
sideratioп tЬat permits tl1e firtn to sell at а premillffi price - sнcl1 as 
product differe11tiatio11 or local moнopoly [Мicl 1ael Е Porter: Competitive 
advantage - Creating and Sustai:11iпg Super·ior Performaлcel. 

Barriers to exit work similarly to barriers to entry . Exit barriers llmit 
tJ1e aЬility of а firr11 to leave t l1e шarket анd сал exacerbate rivalry - w1-
аЫе to leave the iпdustry а firm must oompete. Some of ап industry's e11try 
апd exit barriers s1Jтmarized as it slюw11 iл tаЫе. 
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Barriers lo enter and lo exit the market 

Easy to Enter ii tl1er is : Dilficult to Enter if tl1ere is: 
• Сошmол teclшology 
• Little uгR11d frяrн: ltise 

• Access t.o distrib11tin11 clш1111els 

Patented or proprietary kпow-how 
Dil"fi1шlty i11 bra11d switcl1i11g 
R1>.stri cterl distri b11tio11 cl1111111els 
Higl1 sca\e iliгeshold • Low scale i1iresl10Jd 

Easy to Exii if tl1e1·e are: 
• SaleaЫe assets 
• Low exit cost.s 
• I11deoo11de11t bus i11esses 

Difficult to Exit if there are: 
Specialized assets 
Higl1 хН costs 
Iпterrelnted busi nesses 

Sоигсе: Porter, Е Mic!Jael. Coшpetitive advю1iage Creati11g aJ1d Sustainiлg 

Superior Регfоrrшшсе. 

А соmрану coпsidered as competitive if it сал gaiн iн competitioн at 
differe11t leve]: regio11 JeveJ, sta.te leveJ (or пa.tio11aJ) алd gJobaJ Jevel. Iн ad­
ditioн to tbls, we c,ouJd iпcJude competitioп i11 tl1e ma.rket of пeigl1bo11riпg 
coш1tries and maiп trade partners. Tlus two could Ье tbe same сош1tту or 
differeпt оне. 1п means, tbat 11eigJ1bouri11g coш1try is/ is not maiл trade 
part11er. It sbouJd produce better tJ1aн other playeгs Шан Шdustry, Ье iн­
нovative ашl cl1ose strategy witl1 Joнg ruн pei-spective. It is ratl1eг clifficult 
task. А company sJ10uld cl1oose iнstruments of competition accordiлg to its 
resources for t11e give11 periocl. 

Д.А. Нестерович 
Институт экономики НАН Беларуси (Минск) 

BUEN VIVIR: КОНЦЕПЦИЯ ЭКОНОМИЧЕСКОГО 
РАЗВИТИЯ В БОЛИВИИ И ЭКВАДОРЕ 

В Эквадоре и Боливии приобрела популярность ковпепция разви­

тия Bue11 Vivir ( • хорошая жизвы) - целостная философия жизни, ис­

токи которой лежат в 1<ультурных традициях андских индейцев. Следу­

ет отметить, что в данных странах коренное население составляет зна­

чительную часть: в Боливии - 55 'Уо, в Эквадоре - 35 % . Buen Vivir от­
личается от западного <шсто материалистического стремления к богат­

ству и накоплению посред 'ТВОм mобых разрешенных законом дей­

ствий. Согласно Вuен Vivir, следует достичь материального социально­

го и духовного удовлетворения всех членов общества, во не за счет бла­

госостояния других и природных ресурсов. Действует привпип •живи 

хорошо, но не лучше (других) • . Концепция предполаrает не н!ll<оuле­
ние и рост, а состояние равновесия. B\1en Vivir рассматр~;mается Klll< 
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